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Protokół 

z posiedzenia Komisji Samorządowej i Bezpieczeństwa Publicznego 

odbytego w dniu 16 stycznia 2019 r. 

 

 Posiedzenie otworzył i prowadził Przewodniczący Komisji – Pan Andrzej Bryła, 

powitał przybyłych członków Komisji, Pana Wójta – Witolda Surowca, merytorycznych 

pracowników Urzędu Gminy – Pana Filipa Kiliańskiegio i Witolda Łukawskiego oraz 

przedstawicieli strażaków – Pana Waldemara Skubisza – Komendanta Gminnego OSP oraz 

Pana Wiesława Jarosza – Prezesa OSP Samborzec. Następnie Przewodniczący Komisji  

przedstawił proponowany porządek posiedzenia. 

 

1. Bezpieczeństwo na terenie gminy. 

2. Zaopiniowanie planu pracy Komisji na rok 2019. 

3. Sprawozdanie z realizacji dróg na terenie gminy w 2018 r. i plany na 2019 r. 

4. Informacja i ocena zimowego utrzymania dróg. 

5. Sprawozdanie z działalności jednostek OSP na terenie gminy. 

6. Sprawy bieżące. 

 

Uwag do przedstawionego porządku obrad nikt nie wnosił. 

 

Ad.1 

 Na wstępie tego punktu Przewodniczący poinformował, że na najbliższą Sesję Rady 

Gminy zaproszony został Komendant Komisariatu Policji w Koprzywnicy i wtedy przedstawi 

informację o stanie bezpieczeństwa na terenie gminy. Ten punkt został więc pominięty przez 

Komisję.  

 

 Ad.5 

 Na terenie gminy funkcjonuje 10 jednostek Ochotniczych Straży Pożarnych.  

Z informacji przekazanej przez Pana Filipa Kiliańskiego – pracownika Urzędu Gminy, do 

bezpośredniego udziału w działaniach ratowniczo-gaśniczych przygotowanych jest 8 

jednostek. Dwie więcej niż w 2017 roku. 

W 2018 r. przeprowadzono szkolenie 20 druhów. Zgodnie z zaleceniem Komisji z 

ubiegłego roku, przeszkoleni zostali 3 druhowie z Zajeziorza i 3 z Zawierzbia. Szkoleniem 

objęci zostali  również 4 dowódcy pozostałych jednostek OSP, a 7 strażaków odnowiło swoje 

uprawnienia w zakresie kwalifikowanej pierwszej pomocy. 

Jeśli chodzi o wyjazdy jednostek OSP do zdarzeń w 2018 r., przedstawia się to 

następująco :  

- Skotniki wyjeżdżały 24 razy, w tym do 18 pożarów, z czego 7 razy do pożaru traw i                      

6 do miejscowych zagrożeń, 

- Samborzec – 21 razy, w tym do 10 pożarów, z czego 5 do gaszenia traw i 14 do 

miejscowych zagrożeń, 

- Złota – 66 razy, w tym 23 pożary, z czego 14 razy do gaszenia traw, 20 do zabezpieczeń 

rejonu powiatu i miasta Sandomierza, 21 do  miejscowych zagrożeń, 2 alarmy były fałszywe, 

- Gorzyczany – 41 wyjazdów, w tym 33 pożary, z czego 23 pożary traw, 8 miejscowych 

zagrożeń, 
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- Bogoria Skotn. – wyjeżdżała 3 razy i były to pożary traw, 

- Chobrzany – wyjeżdżały 22 razy, w tym do 14 pożarów, z czego 9 stanowiły pożary traw 

 i 8 miejscowych zagrożeń, 

- Śmiechowice 2 wyjazdy do pożaru traw. 

 

 Z zestawienia tego wynika, że w porównaniu do 2017 roku zmalała liczba pożarów 

traw na terenach nizinnych gminy, zaś na terenach górzystych nastąpiło nieznaczne 

zwiększenie pożarów w porównaniu z rokiem 2017.  

 

 Jeśli chodzi o wydatki na straż w 2018 r. – przedstawia się to następująco:  

- ekwiwalenty za udział w akcjach i szkoleniach – na plan 40.232 zł wydano 40.008 zł 

- umowy za konserwację samochodów i sprzętu - na plan 40.000 zł wydano 32.400 zł 

- energia i gaz w remizach – na plan 80.000 zł wydano 55.230 zł, 

- remont sprzętu i budynków – na plan 13.000 zł wykonano 12.570 zł, 

- badania lekarskie – na plan 12.000 zł , wydano 9.167 zł, 

- usługi związane z dział. straży – na plan 36.000 zł, wydano 35.118 zł, 

- ubezpieczenie sprzętu i strażaków – z 30.000 zł wydano 27.652 zł, 

- szkolenia nie organizowane przez PSP – wykorzystano cały plan 8.200 zł, 

- zakup sprzętu – z planu 91.897 zł wykorzystano 88.760 zł. 

W ubiegłym roku udzielono dotacji po 3.000 zł dla 3 jednostek wpisanych do Krajowego 

Systemu, na zabezpieczenie wkładu własnego do zakupu sprzętu ratowniczo – gaśniczego.  

W 2018 r. zrealizowano następujące inwestycje : 

- garaż w Bogorii Skotn. ze 134.000 zł wydano 39.573 zł i prace zostały przerwane z uwagi 

na warunki atmosferyczne, 

- zakup pompy wysokociśnieniowej dla Śmiechowic – 12.000 zł 

- zakup motopompy dla Gorzyczan – 5.500zł i aparatu do ochrony dróg oddechowych za 

10.000 zł, 

- zakup agregatu ciśnieniowego dla Chobrzan – 8.500 zł,  

-   odbudowa posadzki w garażu w Skotnikach – 13.000 zł, termomodernizacja budynku – 

126.000 zł, 

- rozbudowa budynku w Złotej o pomieszczenie gospodarcze – 135.000 zł oraz docieplenie 

ścian remizy – 55.350 zł, 

- modernizacja świetlicy w Zajeziorzu – 30.750 zł. 

  

W 2019 r. na działalność bieżącą jednostek OSP zaplanowano 282.700 zł, z czego na 

ważniejsze wydatki zaplanowano:  

- ekwiwalenty za udział w akcjach i szkoleniach – 25.000 zł, 

- umowy zlecenia na konserwacje sprzętu – 40.000 zł, 

- zakup sprzętu – 66.500 zł, 

- energia i gaz – 65.990 zł, 

- remont sprzętu – 10.000 zł,  

- badania lekarskie – 10.000 zł 

- usługi – 20.000 zł, 

- ubezpieczenie i składki – 34.500 zł, 

- szkolenia nie organizowane przez PSP – 8.000 zł, 

- wydatki inwestycyjne – 270.000 zł.  
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W 2019 r. będzie kontynuowana budowa garażu w Bogorii Skotn.  

Planuje się również zakupić nowy średni samochód ratowniczo-gaśniczy dla OSP 

Złota i lekki samochód dla OSP Skotniki. 

 Obecni na spotkaniu – Pan Waldemar Skubisz i Pan Jarosz Wiesław zwrócili uwagę 

na potrzebę budowy garażu na średni samochód gaśniczy dla jednostki OSP Samborzec. Pan 

Jarosz podkreślił, że OSP Samborzec, jako chyba jedyną jednostką w województwie i w 

powiecie, wpisaną do Krajowego Systemu Ratownictwa Gaśniczego, która  nie posiada 

normatywnego, średniego samochodu ratowniczo-gaśniczego, a tym samym nie spełnia 

wymagań stawianych przez Krajowy System. Czynią więc starania w pierwszej kolejności                    

o budowę większego garażu, a w kolejnym roku o pozyskanie takiego pojazdu. Zdając sobie 

sprawę z wydatków gminy w bieżącym roku, związanych z realizacją dużych inwestycji tj. 

termomodernizacja budynków użyteczności publicznej i odnawialne źródła energii oraz 

zabezpieczeniem wkładu własnego na zakup samochodu dla OSP Złota, zwrócił się z prośbą 

o zaplanowanie w najbliższym możliwym czasie, jako kolejnej inwestycji, budowy większego 

garażu a następnie zakupu samochodu dla OSP Samborzec. Jest to dla strażaków z tej 

jednostki bardzo istotne, z uwagi na zbliżającą się 100 rocznicę istnienia, która będzie 

przypadała na 2021 r.  

 

 Pan Wójt dodał, że po rozmowie ze strażakami, zaproponował lokalizację tego garażu 

obok żółtego budynku za Urzędem Gminy. Jest dobry podjazd, dogodne podłączenie mediów 

z sąsiedniego obiektu i uważa, że jest to dobre rozwiązanie.  

 

 Komisja poparła starania strażaków z Samborca o nowy  pojazd bojowy, bo skoro 

jednostka należy do Krajowego Systemu Ratowniczo – Gaśniczego musi  spełniać ich 

standardy, a obchody rocznicowe  istnienia tej jednostki będą dobrą okazją, aby wzbogaciła 

się o nowy sprzęt. Komisja poparła również lokalizację garażu na ten samochód.  

 

 Będąc przy temacie zakupów dla straży, Pani radna Grzyb pytała o plany zakupowe             

w tej kwestii dla OSP Złota, bo jak wiadomo w budżecie na ten cel przewidziane jest 250.000 

zł.  

 

 Pan Filip Kiliański odpowiedział, że jednostka ze Złotej, od czasu włączenia jej do 

KSRG, przez lokalizację w jakiej się znajduje, najwięcej razy wyjeżdża do zdarzeń, nie tylko 

na teren gminy, ale również na teren powiatu. Samochód, którym dysponują  ma 40 lat, coraz 

częściej zaczyna ulegać awariom, stwarzając jednocześnie zagrożenie nie tylko dla strażaków 

nim się poruszających, ale także dla innych uczestników ruchu drogowego. W związku                   

z powyższym zachodzi potrzeba jego pilnej wymiany. Wymiana samochodu jaki posiada 

jednostka OSP w Złotej jest każdego roku sygnalizowana przez funkcjonariuszy KP PSP                   

w Sandomierzu podczas przeprowadzanych kontroli i inspekcji gotowości bojowej. Nowy 

samochód kosztuje średnio od 800.000 zł w zależności od wyposażenia. Po uzgodnieniu                   

z Panem Wójtem i Komendantem Gminnym OSP, jednostka OSP w Złotej czyni starania                 

o pozyskanie pozostałej brakującej kwoty z funduszy KSRG, Komendanta Wojewódzkiego 

PSP, funduszy Marszałka Województwa Świętokrzyskiego, funduszy Powiatu 

Sandomierskiego, a także złożyła wniosek o dofinansowanie zakupu do Komendanta 

Głównego PSP.  
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 Wracając do wydatków na funkcjonowanie straży w gminie, Komisja zauważa, że 

nakłady  na ten dział ciągle rosną. Komisja przyznaje, że potrzebne są prężne jednostki, ale 10 

jednostek na jedną gminę jest to dużo, w tym 3 w Krajowym Systemie, wymuszają 

dodatkowe koszty. Mimo spadku ilości pożarów, dalej zauważalne są przypadki pożarów 

traw. To wymusza akcje gaśnicze i wypłatę ekwiwalentów. Zastanawiano się więc, czy nie 

zróżnicować stawek ekwiwalentów dla strażaków za akcje ratowniczo – gaśnicze: wyższe za 

akcje ratujące życie i mienie ludzkie, niższe za gaszenie traw, gdyż Pan Kiliański 

zasygnalizował, że w społeczeństwie dają się słyszeć głosy, że pali się, aby strażacy mogli 

zarobić. Nad tym problemem trzeba będzie się zastanowić. Udział strażaków w pożarach traw 

za niższe stawki ekwiwalentu pozwoliłoby odsunąć takie myślenie społeczeństwa w stosunku 

do druhów. 

 

 Jeśli chodzi o aktywność jednostek, z przekazanej informacji przez Pana Kiliańskiego 

wynika, że najbardziej aktywnymi jednostkami są te wpisane do systemu i OSP Gorzyczany. 

Najmniej aktywną jest OSP Śmiechowice. Z przekazu Komendanta Gminnego Komisja 

usłyszała, że strażacy z OSP Śmiechowice byli aktywni, kiedy starali się o samochód, teraz 

jakoś ta działalność osłabła. Pozostałe jednostki: Zajeziorze nie mają kierowcy                                  

z uprawnieniami, więc też nigdzie nie wyjeżdżają. Żeby jednostka mogła wyjechać do 

zdarzeń, musi mieć przeszkolonych minimum 4 strażaków, w tym dowódcę i kierowcę.  

 

 Nawiązując do aktywności jednostek Pan radny Trzaska zauważył, że nie wszystkie             

z nich biorą udział w gminnych zawodach strażackich. Jego zdaniem, skoro gmina finansuje 

ich działalność, powinny pokazać swoje umiejętności w tym wydarzeniu.  

 

 Według oceny Pana Kiliańskiego, jednostki nie wykazują chęci do udziału                          

w zawodach, bo twierdzą, że i tak wygra jednostka ze Skotnik. Poza tym nie każda jednostka 

ma na tylu zawodników, by mogli się odpowiednio przygotować, bo wiele z nich wyjeżdża do 

pracy za granicę, inni się uczą.  

 

 Zdaniem Pana Trzaski, tak się dzieje, bo jednostka ze Skotnik ćwiczy na bieżąco, 

przygotowuje się do zawodów, a inne nie, jednak to nie powinno być powodem do braku 

chęci stawania do zawodów.  

 Jeśli stali ochotnicy wyjeżdżają za granicę, to Pani radna Grzyb pytała co robi Zarząd 

Gminny OSP, by zachęcić młodzież do wstępowania do OSP. 

 

 Komendant Gminny OSP odpowiedział, że straż jest widoczna na każdych imprezach 

plenerowych, imprezach organizowanych dla dzieci, organizowany jest turniej o wiedzy 

pożarniczej. Nie jest to więc temat obcy dla młodzieży czy dzieci. Obecni są również na 

zebraniach wiejskich, jeżeli jest taka potrzeba.  

 

 Korzystając z okazji, Pan Wiesław Jarosz poruszył temat niesprawnych hydrantów, 

przez co jest problem w czasie gaszenia pożarów. Trzeba więc zobligować osoby 

odpowiedzialne za tą sprawę, by dokonany był przegląd hydrantów, przynajmniej przy 

głównych drogach.  
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 Pan radny Trzaska zasygnalizował potrzebę utwardzenia dojazdu do rzeki w Bogorii 

Skotnickiej, w miejscu gdzie następuje wodowanie łódek, nawet przy okazji puszczania 

wianków w czasie święta organizowanego przez Stowarzyszenie z Bogorii w czerwcu 

każdego roku.  

 

 Ad.5 

 

 Jeśli chodzi o ocenę zimowego utrzymania dróg, tak jak w ubiegłym roku, Komisja 

nie miała zastrzeżeń do odśnieżania dróg gminnych, natomiast w dalszym ciągu są 

zastrzeżenia do odśnieżania dróg powiatowych. Były sygnały, że nawet w czasie Święta 

Trzech Króli, kiedy odbywały się procesje, drogi były śliskie. Ponadto, kiedy już drogi 

posypywane są piaskiem, jest to mało skuteczne, bo piach sypany jest za rzadko, tam gdzie 

piachu nie ma nadal jest ślisko. Zdaniem Komisji, trzeba naciskać na Zarząd Dróg 

Powiatowych, by ta sytuacja uległa zmianie, bo mimo ciągłych uwag, nic w tym zakresie się 

nie poprawia.  

 Będąc przy temacie zimowego utrzymania dróg, Pani radna Malinowska zwracała 

uwagę na odśnieżanie chodnika przy drodze krajowej w Samborcu. Jest to centrum gminy, 

wiele ludzi przyjeżdża do Urzędu, do Ośrodka Zdrowia, do sklepów. Samochody zatrzymują 

na parkingach i muszą dojść. Po zaśnieżonym chodniku trudno jest iść i niebezpiecznie.   

 Problem nieodśnieżonych chodników występuje również w innych miejscowościach, 

dlatego Komisja proponowała, aby do sprzętu gminnego zakupić pług, który służyłby do tego 

celu. 

  Jeśli chodzi o drogę krajową, Pan Łukawski Witold – pracownik Urzędu Gminy 

odpowiedział, że gmina wystąpi do zarządcy drogi, by chodnik przy tej drodze, przynajmniej 

w Samborcu, był odśnieżany.  

 

 Kontynuując swą wypowiedź, Pani radna Malinowska, w imieniu mieszkańców, 

wnioskowała o rozebranie przystanku autobusowego koło szkoły. W tym miejscu autobus się 

już nie zatrzymuje i to myli korzystających z komunikacji zbiorowej. Ponadto, w tej chwili 

przystanek służy do schronienia dla młodzieży, która niekoniecznie zachowuje się 

przyzwoicie.  

 

 Pan Łukawski przyjął to do wiadomości i zapewnił, że przystanek będzie rozebrany na 

wiosnę.   

    

 Jeśli chodzi o drogi, to Pani radna Grzyb przypominała o oświetleniu ulicznym                      

w Chobrzanach, na odcinkach, które zgłaszała w ubiegłym roku. Pani radna zgłaszała 

również, że na odcinku wykonanym w kierunku Bystrojowic brakuje jednej lampy, ale 

brakuje tam również słupa. Zdaje sobie sprawę, że jest to poważniejsza sprawa niż 

zawieszenie lampy, ale prosiła, by mieć to na uwadze przy realizacji kolejnych zadań 

 

 Ad.3 

 Informację z realizacji inwestycji drogowych w 2018 r. przedstawił Pan  Witold 

Łukawski – pracownik Urzędu Gminy.  

 Z informacji tej wynika, że w 2018 r. wykonano 6,5 km dróg asfaltowych za kwotę 

2.940.000 zł. Podstawowym źródłem, z którego pochodziły środki na te zadania, to budżet 
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Wojewody na usuwanie skutków klęsk żywiołowych, z którego wykonano 5.928 mb dróg za 

kwotę 2.800.000 zł. Dotacja do tych zadań wynosiła 2.200.000 zł.  Z dofinansowaniem 

Urzędu Marszałkowskiego na ochronę gruntów rolnych w wysokości 20.000 zł wykonano 

drogę w Strochcicach za kwotę 52.000 zł.   Zrealizowano również kilka drobnych remontów 

dróg.  

 W 2019 r. też planowane jest pozyskanie środków z budżetu Wojewody,  ale będzie 

coraz trudniej wytypować drogi do realizacji, bo muszą one spełniać określone kryteria, czyli 

3,5 m jezdni i po 0,75 m pobocza, więc na I miejscu, trzeba będzie wytypować takie drogi, 

gdzie nie będzie problemów z wykonawstwem. Planuje się więc do realizacji takie odcinki 

dróg : 

- Przebudowa drogi gminnej nr 373041T Zajeziorze (Stara Wieś)  

- Przebudowa drogi gminnej nr 373021T Polanów - Samborzecki  

- Przebudowa drogi gminnej nr 373038T Zajeziorze - Ostrołęka  

- Przebudowa drogi gminnej nr 373070T Samborzec - Osiedle  

- Przebudowa drogi gminnej nr 373076T Złota - Polanów  

- Przebudowa drogi gminnej nr 373086T Bogoria Skotnicka - Pułanki  

- Przebudowa drogi gminnej nr 373090T Janowice - Mazowsze  

- Przebudowa drogi gminnej nr 373020T Samborzec  

  

 Pan Łukawski poinformował, że powstał nowy fundusz dróg samorządowych. 

Dofinansowanie jest bardzo korzystne, bo wynosi 80%, ale w tym wypadku też trzeba 

spełniać określone wymagania, by otrzymać jak największą ilość punktów. W kryterium 

uwzględnia się w szczególności: czy w ramach zadania budowane są ciągi piesze, obiekty 

mostowe, wiadukty, kładki dla pieszych, skrzyżowania. Wysoko punktowane są drogi do 

szkół, ośrodków zdrowia,  obiektów zabytkowych, cmentarzy. Uwzględnia się również czy na 

danym odcinku realizowane są usługi transportu publicznego, czy dany odcinek bezpośrednio 

wpływa na bezpieczeństwo mieszkańców np. dostęp do wałów przeciwpowodziowych.                  

W kryterium uwzględnia się również  czy dany odcinek drogi stanowi dojazd do terenów 

inwestycyjnych, czy jest to  odcinek łączący drogi wyższego rzędu.  

 W jednym wniosku można ubiegać się o środki na 3 drogi. Składanie wniosków 

rozpocznie się od lutego,  a termin realizacji może być nawet dwuletni.  

 

 Jest to program, z którego mogą korzystać również powiaty. A skoro tak, Pani radna 

Grzyb  przypomniała, że pilnego remontu wymaga droga Chobrzany – Janowice, a Pan Bryła, 

że droga nadwiślańska. Trzeba o tym przypomnieć powiatowi, by ujął te zadania w swoich 

planach.  

 

 Pan Łukawski poinformował również, że w związku z przygotowywaniem programu 

miejsc niebezpiecznych na drogach lokalnych w województwie świętokrzyskim na lata 2019-

2023, Wojewoda zwróciła się z prośbą o wskazanie takich miejsc na terenie gminy. 

Informację należy podać do końca stycznia br. Wobec tego Pan Łukawski apelował do 

radnych o zlokalizowanie miejsc niebezpiecznych na drogach na swoim terenie.  

 

 Ad.2 

 Przewodniczący Komisji przedstawił zadania do zrealizowania przez  Komisję w 2019  

1.  Ocena stanu bezpieczeństwa publicznego oraz porządku w gminie 
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2. Bezpieczeństwo drogowe – ocena stanu dróg dojścia do szkół 

3. Ocena zimowego utrzymania oraz zapewnienie bezpieczeństwa na drogach gminnych 

4. Informacje o stanie bezpieczeństwa pożarowego na terenie gminy 

5. Posiedzenie wyjazdowe komisji w celu oceny stanu dróg na terenie gminy 

6. Nadzorowanie prowadzonych inwestycji drogowych na terenie gminy oraz 

wizytowanie ich podczas odbioru technicznego. Prośba o informacje dla członków 

komisji 

7. Opiniowanie projektów uchwał Rady Gminy  

8. Propozycje komisji do Budżetu Gminy 

9. Omówienie i opiniowanie stawek podatkowych 

10. Współpraca z sołtysami 

11. Czynny udział w innych działaniach Rady Gminy w zależności od potrzeb. 

 

 Komisja nie wnosiła uwag do przedstawionego planu pracy na 2019 r.  

 

 Po wyczerpaniu porządku obrad, Przewodniczący Komisji podziękował wszystkim za 

udział i zamknął posiedzenie. 

 

 Na tym protokół zakończono. 

 

Protokołowała       Przewodniczący Komisji 

 

Beata Wołos        Andrzej Bryła 

 


